
P r o tso k 6 t nr LVI I I /2018  
z obrad L V I I I  sesjl  Rady Mlejskiej w Klodzku, 

kt6ra odbyta s ig  w dniu 27 wrze in la  2018r. 
w sail  Rajc6w Urzgdu Miasta w Ktodzku 

Sesja rozpoczgla sig o godz. 14: 10. 

1. Otwarcle obrad L V I I I  sesji Rady Miejskiej w Ktodzku. 
Otwarcia sesji dokonal Przewodniczqcy Rady Miejskiej w Klodzku Pan Tomasz ~ a b s k i  rn6wiqc: 
,,Otwierarn obrady LVIII sesji Rady Miejskiej w Kbdzku". 

2. Stwierdzenle wainokc i  sesjl. 
Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  stwierdzil, i i w sesji uczestniczy 17 radnych 
w zwiqzku z tyrn wszystkie podejrnowane decyzje bgdq prawornocne. (Nleobecnl na sesjl: radny 
p. W.tyszklewlcz, radny p. T.Kamluak, radna p. A.Karoluak, radna p. ~ . ~ l e d f )  

3. Wrpczania stypendi6w Burmlstrza Miasta Ktodzka dla ucznibw uzdolnlonych. 

Wreczenia stypendi6w dla uczniow i list6w gratulacyjnych dla rodzic6w dokonal Burrnistrz 

Miasta Ktodzka Pan Michat Piwko: Witarn Pahstwa bardzo serdecznie, pnede wszystkirn dzisiejszych 
stypendystow z rodzicarni. Chcialern w irnieniu wtasnyrn 1 Pahstwa radnych podzigkowak za Waszq 
pracg i osiqgnigcia oraz zyayk daiszych sukcesow. 
Gratulacje zostaly r6wniei przekazane wszystkirn opiekunorn uzdolnionych uczniow. 

t ndi I 1 
Magdalena Kurowska 
Aleksandra t abad f  
Lila ~ y j e d t o w s k  
Jagoda Rellga 

W daiszej czgfci obrad V-ce Przewodniaqcy Rady Pan Ryszard W6jclk wrguy l  dyplorny za 
pornoc w organizacji Zawod6w Westernowych w kategorii klasycznej. W irnieniu organizatora 
skladarn Pahstwu serdeczne podziekowanie. 
Dv~lornv otrzvrnali: Burmistrz Miasta Pan Michat Piszko, radna Pani Renata Urbaniak, radny Pan 
Damian ~ l a k ,  radny Pan lacek Kubicki, radny Pan Zbigniew Nowak, radna Pani Zdzistawa Gbrska 
oraz ,,Bielinex-Beton" sp. z 0.0, i Klub Wgdkarski ,twirekW. 

4. Wyb6r sekretarza sesjl. 
Na sekretarza sesji Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz i a b s k l  zaproponowal radnq Paniq Anetg 
~ o s l e w l a .  Panl radna wyrazila zgode. Poddano kandydaturg pod glosowanie. 
Glosowanie: za - 17, przeciw - 0, WStrZymalO sle - 0. (Nle glosowall nleobecnl na sesji: radny p. W.tyszkiewiu, 
radny p,  T.Kamluak, radna p. A.Kamluak, radna p. E.sI~&) 
Radna Pani Anata tosiewlcz zostata powotana na sekretarza obrad LVIII sesji Rady Miejskiej. 

Z-ca Burrnlstrza Pan Wlaslaw Tracz .zwr6cil sic z proibq o wprowadzenie do porzqdku obrad 
projektu uchwab na druku nr 471 w sprawie wyraianie zgody na zawarcie kolejnej urnowy najrnu, 
kt6rej przedrniotern jest ta sarna nieruchornoft, z dotychczasowyrn najemcq. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  poddal pod glosowanie wprowadzenie do porzqdku obrad 
projektu uchwab na druku nr 471 w sprawie wyrazanie zgody na zawarcie kolejnej urnowy najrnu, 
kt6rej przedrniotern jest ta sarna nieruchornoft, z dotychuasowyrn najerncq. 

Glosowanle: za - 17, pIZeCiw - 0, wstrrymalo si? - 0. (Nle glosowaN nleobecnl na sesjl: radny p. W.tyszklewlu, 
radny p. T.Kamluak, radna p. A.Kamluak, radna p. ~ . i l e d f )  

Projekt uchwaly na  druku nr 471 zostat przyjety do  porzqdku obrad. 



Radny Pan Stanistaw Ferene z uwagi na obecnoSC na sesji iony i p .  Tadeusza Krniecika 
zaproponowat rozpatrzenie w pierwszej koiejnoic~ projektu uchwaly na druku nr 467 w sprawie 
nadania tytutu ,,Zasluzony dla Miasta Ktodzka". 
Propozycja radnego Pana Stanislawa Ferenca zostala przyjeta bez zastrzeieli. Druk nr 467 zostanie 
rozpatrzony w punkcie 10 porzqdku obrad. 

Przewodniuqcy Rady poddat pod glosowanie przyjecie porzqdku obrad po wprowadzonych zrnianach. 
Glosowanle: ZJ - 17, przeciw - 0, wStrzyma/o sic - 0. (Nle gbsowall nieobecnl na sesjl: radny p. W.Lyszklewiu, 
radny p. T.Kamlczak, radna p. A.Kamiczak, radna p. ~ . i l e d f )  

Drzedstawla sle nasteDuiaco: 

1. Otwarcle LVIII sesji Rady Miejskiej w Klodzku. 
2. Stwierdzenie watnoSci sesji. 
3. Wreczenie stypendibw Burrnistrza Miasta Klodzka dla uanibw uzdolnionych. 
4. Wybbr sekretarza sesji. 
5. Zatwierdzenie protokolu z LVII sesji. 
6. Sprawozdanle Burrnistrza Miasta Klodzka z pracy rnigdzy sesjarni. 
7. Inforrnacja z wykonania budietu Grniny Miejskiej Klodzko za I parocze 2018 r. 
8. Inforrnacja o dziatalnokci jednostek organizacyjnych za I pdlroae 2018 r. 
9. Ocena reaiizacji tzw. ,ustawy imieciowej" na terenie rniasta Kkodzka. 
10. Podjecie uchwaty w sprawie nadania tytulu ,,Zastuiony dia Miasta Ktodzka", druk nr 467. 
11. Podjecle uchwaly w sprawie zrniany Wieloletniej Prognozy Finansowej Grniny Miejskiej Ktodzko 

na lata 2018-2027, druk nr 464. 
12. Podjpcie uchwaty w sprawie dokonania zrnian budtetu Grniny hiejskiej Ktodzko na 2018 rok, 

druk nr 465. 
13. Podjecie uchwaty w sprawie wnoszenia wktadbw pieniptnych przez Grnlng Miejskq Ktodzko do 

spolkl ,,Zaklad Adrninistra j i  Mieszkaniarni Grninnyrni Grniny Mlejskiej Ktodzko" sp. z 0.0. 

z przeznaczenlern na podwytszenie kapitatu zaktadowego, druk nr 466. 
14. Podjecie uchwaly w sprawie zrniany ,,Wieloletniego planu rozwoju i rnodernizacji urzqdzeh 

wodociqgowych i urzqdzeh kanallzacyjnych na lata 2018-2021n, druk nr 462. 
15. Podjgcie uchwaly w sprawie rnaksyrnalnej liczby zezwoieh na sprzedat napojbw alkoholowych 

przeznaczonych do sprzedaty poza miejscern sprzedaty oraz w rniejscu sprzedaiy na terenie 
Miasta Klodzka i ustalenia zasad usytuowania miejsc sprzedaiy i podawanla napojbw 
alkoholowych na terenie Miasta Klodzka, druk nr 463. 

16. Podjpcie uchwaty w sprawie pozbawienia kategorii drogi gminnej i wylqczeniu je j  
z utytkowania, druk nr 460. * 

17. Podjecie uchwaty w sprawie zaliaenia dr6g do kategorii dr6g grninnych oraz ustaienia ich 
przebiegu, druk nr 461. 

18. Podjecie uchwaty w sprawie wyraianie zgody na zawarcie kolejnej umowy najrnu, ktorej 
przedrniotern jest ta sarna nieruchornoit, z dotychczasowym najernm druk nr 471. 

19. Podjecie uchwaty w sprawie przyjecia ,,Lokainego prograrnu wspierania edukacji dzieci 
i rntodziety romskiej zarnieszkatej na terenie Grniny Mlejskiej Klodzko", druk nr 470. 

20. Podjecie uchwaly w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wyptacania stypendibw 
rnotywacyjnych dia ucznibw rornskich w rarnach wieioletniego P ~ g r a r n u  na rzecz spdeunoic i  
rornskiej w Polsce, druk nr 468. 

21. Podjecie uchwaty w sprawie rozpatrzenia skargi na Burrnistrza Miasta Klodzka, druk nr 469. 
22. Interpelacje i zapytania radnych. 
23. Wnloski i okwiadczenia radnych. 
24. Sprawy rbine. 
25. Zakoliuenie sesji. 



5. Zatwierdzenie protokolu z LVII sesji. 

Protok6l zostat przedbtony radnyrn. Uwag do protokolu nie zgloszono. 
Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabskl poddal pod glosowanie przyjecie protokob z LVII sesji 
Rady Miejskiej w Klodzku. 
Glosowanie: za - 17, przeciw - 0, ~Strzyrnal0 sie - 0. (Me  plosowail nleobecni na sesjl: mdny p. W.tyszklewlcz, 
radny p. T.Karoluak, radna p. A.Kamiczak, radna p. ~ . $ / e d j )  

Protokbl z LVII sesji Rady Miejsklej w Kkodzku zostal przyjgty. 

6. Sprawozdanle Burmistrza Miasta Kkodzka z pracy migdzy sesjami. (Zal. nr 1) 
Uwagi i zapytah do sprawozdania nie stwierdzono. 

7. Informacja z wykonanla budietu Gminy Mlejskiej Klodzko za I p6Crocze 2018 r. 
(Zak nr 2) 
Sprawozdanie zostalo przedlotone radnyrn, bylo t e i  przedrniotern prac poszczeg6inych kornisji. 
Uwag i zapytah nie stwierdzono. 

8. Informacja o dziatalnoScl jednostek organizacyjnych za I pcWrocze 2018 r. (Zel. nr 3) 
Inforrnacja zostala przedbiona radnyrn. 
Uwag i zapytah nie stwierdzono. 

9. Ocena realizacji tzw. ,,ustawy Smieclowej" na terenle miasta Klodzka. (Zal. nr 4) 

Material zostal przedtotony radnyrn. 
Uwag i zapytah nie stwierdzono. 

10. Podj~cie uchwaty w sprawle nadania tytulu ,,Zaskutony dla Mlasta Klodzka", druk 
nr 467. (Zal. nr 5) 
Projekt uchwata zostal zloiony zgodnie z Uchwatq Rady Miejskiej w sprawie ustanawiania tytut6w: 
,,Honorowy Obywatel Miasta Kbdzka" oraz ,,Zasluiony dla Mlasta Klodzka". 

Glos zabral radny Pan Stanlskaw Ferenc: Panie Przewodniczpcy, Szanowna Rado, Panie Burrnistrzu, 
Szanowni Mieszkahcy Klodzka. Zabierarn gtos, poniewal Pan Tadeusz Kmiecik, z ktoryrn miahrn 
przyjemnoit pracowat dwie I p6l kadeniji byl dla mnie nie tyiko wzorem czlowieka pojednania i jei i i  
inni by sig na Nirn wzorowali, to dawno zakohczytaby sie wojna polsko-polska. To cztowiek, ktbry 
zawsze pracowal pro bublico bono i stawial ten cel ponad wszystko. Czlowiek, kt6ry zawsze dqiyl do 
pojednania, do rozrn6w i dialogu. Zawsze powtarzal: Stasiu, j a  o d  zgniiej uerwonej zarazy, ty od 
tyfusu, tak nas przylepili, ale wystarczy, ze zarnienimy dwa zdania i juz wlemy gdzie dalej 146 
i idziemy w kierunku dobra miasta. Korzystajqc z tej okazji uwatarn, ze powinniirny zaczpi od minuty 
ciszy nie tylko dla Tadka, ale na tej sail byii t e i  inni rnieszkaricy, ktorzy ju t  odeszli. M6wig o Pani 
Weronice Cykowskiej, Pani Maryniak. Byli to rnieszkahcy, kt6rzy interesowali sig iyciern mlasta. 
Jeszae raz chcialern podziekowat Panu Tadkowi, ze rnialern zaszczyt go spotkai, bo to  byt wzorzec 
sarnorzpdowca, czlowieka dialogu i wspblpracy dla dobra tego rniasta. Ju i  nie rnbwie o obwodnicy, 
bo jego zasiug bylo duio. 

Glos zabral V-ca Przewodniczqcego Rady Pan Zdzislaw Duda: Szanowni Pahstwo, w pelni podzielarn 
slowa rnojego przedrn6wcy i chcg jeszcze dodat, i e  to jest podziekowanie dla Tadzia za ten trud jaki 
On wlotyl, teby ta nasza obwodnica powstala, za t q  lego heroicznq walkq na rondzie. W ten sposbb 
chcerny Mu za to podziekowat i korzystajqc z tej okazji chcerny podziekowak Panu Burrnistrzowi, 
Staroicie, Podom, Senatorom, Wbjtowi i wielu osobom, kt6rzy wsp&pracowali w tej sprawie. Dzisiaj 
rnarny obwodnice, rniasto jest bezpieczniejsze. 

Wiecej gks6w nie stwierdzono. 

Z-ca Burrnlstrza Pan Wleslaw Tracz zglosil forrnaine poprawki do uzasadnienia projektu uchwab: 
w uzasadnieniu jest napisane ,,Ilstopad",powinno by6 ,,/istopadan oraz jest napisane slowo ,,do pdkl" 
powinno byt: ,,dopdkiW. 
Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz kabski poddat pod glosowanie przyjecie zgloszonych poprawek 
do projektu uchwaly na druku nr 467. 



Glosowanie: Za - 17, p ~ e d w  - 0, WStrzymalO S/.$ - 0. (Nle glosowall nleobecnl na sesfl: radny p. W.&yszklewla, 
radny p. T.Kamlaak, radna p. A.Kamlaak, radna p. E.iled2). 

Poprawkl zostaty pmyjete. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz i a b s k l  poddat pod gbsowanie podjecie uchwaly w sprawie 
nadania tytuh ,,ZastuZony dla Miasta Klodzka", druk nr 467 wraz z pnyjetyrni poprawkarni. 

Glosowanie: Za - 17, pneciw - 0, W S ~ I Z Y ~ ~ / O  sic - 0. (Nle g!osowall nleobecnl na sesjl: radny p. W.tyuklewlcz, 
radny p. T.Kamlaak, radna p. A.Kamluak, radna p. E.gIed2) 

Uchwata zostata podjeta I otrzymata nr LVIII/444/2018. (Zal. nr 6) 

11. P o d j ~ c i e  uchwaty w sprawie zmiany Wleloletniej Prognozy Flnansowej Gminy Miejsklej 
Ktodzko na Iata 2018-2027, druk nr 464. (Zal. nr 7) 
Projekt uchwaty zostat przedtotony radnym. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  poinforrnowal, ze projekt uchwaly byl opiniowany przez 
Kornlsje Budtetu, Finans6w I Polityki Gospodarczej. Przewodniuacy poprosil o przedstawienie opinii 
Kornisji. 
Przewodniczqca Komisji Budtetu, Finansbw i Polityki Gospodarczej Pani Aneta L o s l e w l a  
poinformowala o pozytywnej opinii Kornisji do projektu uchwaty na druku nr 464. 

Uwag i zapytah do projektu nle stwierdzono. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  poddat pod glosowanie podjecie uchwaty w sprawie 
zrniany Wieloletniej Prognozy Finansowej Grniny Miejskiej Klodzko na lata 2018-2027, druk nr 464. 

Glosowanle: za - 17, przeciw - 0, WStr;ryma/o sic - 0. (Nie glosowaN nleobecnl na sew:  radny p. W.&vszklewla, 
radny p. T.Kamlaak, radna p. A.Kamluak, radna p'. ~.gled2) 

Uchwata zostab podjeta I otrzymala nr LWII/445/2018. (Zaf. nr 8) 

12. Podjqcie uchwaty w sprawie dokonania zmian budtetu Gmlny Miejskiej Ktodzko na  
2018 rok, druk nr 465. (Zal. nr 9) 
Projekt uchwaty zostal przedbzony radnyrn. 

Pnewodniuqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  poinforrnowal, ze projekt uchwaty byt opiniowany przez 
Kornisje Budtetu, Finans6w i Poiityki Gospodarczej. Przewodniczqcy poprosit o przedstawienie opinii 
Kornisji. 
Przewodniczqca Komisji Budzetu, Finansbw i Polityki Gospodarczej Pani Aneta L o s l e w l u  
poinformowata o pozytywnej opinii Kornisji do projektu uchwaty na druku nr 465. 

Uwag i zapytah do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnluqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  poddat pod gksowanie podjecie uchwaly w sprawie 
dokonania zrnian budtetu Grniny Miejskiej Ktodzko na 2018 rok, druk nr 465. 

Glosowanie: za - 17, prZedw - 0, WStIZymJlO Sle - 0. (Nle glosowall nleobecni na sesfl: radny p. W.tyszkiewlcz, 
radny p. T.Kamluak, radna p. A.Kamluak, radna p. E.gledf) 

Uchwata zostata p o d j e a  I otrzymala nr LWII/446/2018. (Zaf. nr 10) 

13. Podjqcie uchwaty w sprawle wnoszenla wktad6w plenleinych przez Gminp Miejskq 
Klodzko do  sp6tkl ,,Zaktad Administracjl Mieszkanlami Gminnyml Gmlny Mlejsklej Ktodzko" 
sp. z 0.0. z przeznaczenlem na  podwyiszenie kapitatu zakladowego, druk nr 466. 
(Zel. nr 11) 
Projekt uchwaly zostal przedbzony radnyrn. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabsk i  poinforrnowal, i e  projekt uchwaty by! opiniowany przez 
Kornisjc Budzetu, Finans6w i Polltyki Gospodarczej. Przewodniczqcy poprosil o przedstawienie opinii 
Kornisji. 
Przewodniczqca Kornisji Budtetu, Finans6w i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Los iew iU 
poinformowata o pozytywnaj opinii Kornisji do projektu uchwaly na druku nr 466. 

Uwag i zapytah do projektu nie stwierdzono. 



Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddat pod glosowanie podjecie uchwaty w sprawie 
wnoszenia wktadbw pienietnych przez Grnine Miejskq Klodzko do spblki ,,Zaktad Administracji 
Mieszkaniarni Grninnyrni Gminy Miejskiej Klodzko" sp. z 0.0. z przeznaczeniern na podwyfszenie 
kapitalu zakladowego, druk nr 466. 

Glosowanie: za - 17, przeciw - 0, wstmymalo sic - 0. ( ~ l e  g/osowa/l nieobecnl na sesji: radny p. W.tyszklewlcr, 
mdny p. T.Kamluak, mdna p. A.Karolaak, radna p. ~~Sled.2) 

Uchwala zostala podjqta i otrzymala nr LVII1/447/2018. (Zai. nr 12) 

14. Podjeck uchwaty w sprawie zmiany ,,Wleioletniego planu rozwoju i modernizacji 
urqdzeh wodoclqgowych I unqdzeh kanalizacyjnych na lata 2018-2021rr, druk nr 462. 
(Tat. nr 13 )  
Projekt uchwaly zostal przedtolony radnyrn. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz tabski poinformowat, ze projekt'uchwaly by+ opiniowany przez 
Kornisje Gospodarki Kornunalnej, Ochrony Srodowiska i tadu Przestrzennego. Przewodniczqcy 
poprosil o przedstawienie opinii Kornisji. 

Przewodniczqcy Kornisji Gospodarki Kornunalnej, Ochrony Srodowiska i tadu Przestrzennego Pan 
Zblgniew Nowak poinforrnowal o pozytywnej opinii Kornisji do projektu uchwaty na druku 
nr 462. 

Uwag i zapytari do projektu nie stwierdzono. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddal pod glosowanie podjecie uchwaty w sprawie 
zrniany ,,Wieloletnlego planu rozwoju i rnodernizacji urzqdzeh wodociqgowych i urzqdzeh 
kanalizacyjnych na lata 2018-2021", druk nr 462. 

Glosowanie: za - 17, przeclw - 0, wstrzymalo sic - 0. ( ~ l e  glosowal~ nleobecnl na sesji: radny p. W.tyszklewlcz, 
radny p. T.Kamluak, radna p. A.Kamluak, radna 6. ~ . i l e d f )  

Uchwala zostala podjqta I otrzymala nr LVIII/448/2018. (Zal. nr 14 )  

15. Podjecie uchwaty w sprawie maksymalnej llczby zezwoleh na spnedai napoj6w 
alkohoiowych pneznaczonych do sprzedaiy poza miejscem sprzedaiy oraz w miejscu 
spnedaiy na terenie Miasta Klodzka I ustalenia zasad usytuowania miejsc spnedaty 
i podawanla napoj6w alkoholowych na terenie Miasta Ktodzka, druk nr 463. (Zal. nr 15)  
Projekt uchwaly zostal przedlotony radnyrn. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz ~absk i  poinforrnowal, t e  wplynea autopoprawka do projektu 
uchwaty na druku nr 463. (Zaf. nr 16 )  

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski poinforrnowal, i e  projekt uchwaly byl opiniowany przez 
Komlsje Spraw Obywatelskich i Porzqdku Publicznego. Przewodniczqcy poprosit o przedstawienie 
opinii Kornisji. 

2-ca Przewodniczqcego Kornisji Spraw Obywateisklch i Porzqdku Publiunego Pani Renata Urbanlak 
poinforrnowala o pozytywnej opinii Kornisji do projektu uchwaly na druku nr 463. 

Radny Pan Lech Sur6wka sprostowal, i i  Kornisja nie wydala opinii w sprawie projektu uchwaty, 
a radny Pan Stanislaw Ferenc podtrzymal stanowisko radnego Lecha Sur6wki, t e  to byla tak 
kontrowersyjna sprawa i diatego Kornisja postanowila, t e  w tyrn ternacie decyzjq podejrnie Rada. 
Radna Pani Zdzlstawa G6rska poinforrnowata, i i  gtbwnie chodzilo o odlegkft lokali od szk6t 
i koicidbw i nawet Jej propozycja byta taka, aby Komisja nie wydawala w tej sprawie opinii, 
a Rada podejmie decyzjp. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz iabskl: Rozumiern, t e  nie byto w og6ie glosowania, kornisja 
wstrzyrnala sie od wydania opinii. Tak rnarn to rozurniei? 

Radny Pan Lech Sur6wka: Nie byto kornpetentnej osoby, ktbra by narn wyjafnita jaka jest r6tnica 
rnipdzy ilolciq rniejsc sprzedaty w poprzedniej uchwale a w tej nowej i stqd Przewodniuqcy Kornisji 
zdecydowat, t e  sprawa stanie na Radzie bez naszej opinii. 



Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz iabski: Traktujemy wiec, t e  Kornisja nie wydata opinll, a decyzje 
podejmie Rada. Bo jak rozumlern nie byto wnlosku Komisjl, ieby zdjqt projekt z porzqdku obrad? 

Odpowledi z sali: Nle byto takiej propozycji. 

W zwiqzku z powyiszyrn Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddal pod gtosowanie przyjecie 
autopoprawkl do projektu uchwaly na druku nr 463. 
Glosowanie: za - 17, pmeclw - 0, wsttzymalo sic - 0. (Nie g~osowa~i nieobecnl na sesj~: radny p. W.tyszkiewlcz, 
radnyp. T.Kamlczak, radna p. A.Kamluak, radna p. E.iledi) 
Autopoprawka zostah przyjqta. * 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddal pod glosowanie podjacie uchwaly w sprawie 
maksymalnej liczby zezwoleri na sprzedaz napoj6w alkoholowych przeznaczonych do sprzedaty poza 
rniejscem sprzedaty oraz w rnlejscu sprzedaty na terenie Miasta Ktodzka I ustalenia zasad 
usytuowania mlejsc sprzedaty i podawania napoj6w alkoholowych na terenie Mlasta Ktodzka, druk 
nr 463 wraz z przyjetq autopoprawkq. 

Gtosowanle: za - 12, przeciw - 2, wsttzymalo sic - 2. ( ~ l e  gtosowa~~ nieobecnl na sesji: radny p. W.tyszklewicz, 
radny p. T.Kamluak, radna p. A.Karoluak, radna p. E.gledf oraz radny Pan Ryszam' W6jcik nleobecny na sall) 

Uchwata zostala podjeta i otrzymala nr LWII/449/2018. (Zal. 'nr 17) 

16. Podjecie uchwaty w sprawie pozbawienia kategorii drogi gminnej i wylqczeniu jej 
z uiytkowania, druk nr 460. (Zal. nr 18) 
Projekt uchwaty zostal przedtoiony radnym. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz iabski polnformowal, t e  projekt uchwaly byt oplnlowany przez 
Komisje Gospodarkl Kornunalnej, Ochrony Srodowiska I h d u  Przesttzennego. Przewodnlczqcy 
poproslt o przedstawienie oplnii Komlsjl. 

Przewodniczqcy Kornlsjl Gospodarkl Kornunalnej, Ochrony Srodowiska i ladu  Ptzestrzennego Pan 
Zblgnlew Nowak polnformowal o pozytywnej opinii Komisji do projektu uchwaly na druku 
nr 460. 

Uwag i zapytari do projektu nle stwierdzono. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz fabski poddat pod glosowanie podjecie uchwaly w sprawie 
pozbawienia kategorll drogi grnlnnej 1 wylqczeniu jej z uiytkowania, druk nr 460. 

Glosowanie: za - 17, pmeclw - 0, wstrrryrnaio sie - 0. (Me g/osowa/i nleobecnl na sesjl: mdny p. W.tyszkiewlcz, 
radny p. T.Karolwak, radna p. A.Kamiaak, radna p. ~ , $ l e d f )  

Uchwala zostala podjpta i otrzymala nr LVII1/450/2018. (Z8b nr 19) 

17. Podjecle uchwaty w sprawie zaliaenia dr6g do kategorii dr6g gminnych oraz ustalenia 
ich przebiegu, druk nr 461. (Zab nr 20) 
Projekt uchwaly zostat przedtotony radnyrn. 

Przewodnlczqcy Rady Pan Tomasz fabski poinformowal, i e  projekt uchwaty by1 opiniowany przez 
Kornlsje Gospodarki Komunalnej, Ochrony Srodowiska i h d u  Przestrzennego. Przewodniczqcy 
poprosit o przedstawienie oplnli Kornlsji. 

Przewodnlczqcy Komlsjl Gospodarki Kornunalnej, Ochrony Srodowiska i tadu Przestrzennego Pan 
Zbigniew Nowak polnformowal o pozytywnej opinii Komlsji do projektu uchwaly na druku 
nr 461. 

Uwag i zapytari do projektu nie stwlerdzono. 

Przewodnlczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddat pod gbsowanie podjecie uchwaly w sprawie 
zalluenia dr6g do kategorii dr6g grninnych oraz ustalenia ich przebiegu, druk nr 461. 

Glosowanie: za - 17, przeciw - 0, wstnymalo sie - 0. ( ~ l e  g ~ o s o w a ~ ~  nleobecnl na sesji: radny p. W.Lyszklewicz, 
radny p. T.Kamluak, radna p. A.Kamluak, radna p. ~ . g l e d t )  

UchwaCa zostata podjqta I otrzymala nr LVIII/451/2018. (Zai. nr 21) 



18. Podj~cie uchwaty w sprawie wyratanie zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu, 
M6rej przedmiotem jest ta sama nieruchomoi&, z dotychczasowym najemcq, druk nr 471. 
(Zal. nr 22) 
Projekt uchwaly zostat przedloiony radnyrn. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz Labski poinforrnowal, i e  projekt uchwaly byt opiniowany przez 
Kornlsje Gospodarki Kornunainej, Ochrony Srodowiska i ladu Przestrzennego. Przewodnlczqcy 
poprosil o przedstawienie oplnii Kornisji. 

Przewodnlczqcy Kornlsji Gospodarki Kornunalnej, Ochrony Srodowiska i tadu Przestrzennego Pan 
Zbigniew Nowak poinforrnowal o pozytywnej opinii Kornisjl do projektu uchwaty na druku 
nr 471. 

Uwag i zapytah do projektu nie stwierdzono. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz kabski poddal pod glosowanie podjecie uchwaty w sprawie 
wyraianle zgody na zawarcie kolejnej urnowy najrnu, kt6rej przedrniotem jest ta sarna nieruchornoik, 
z dotychczasowym najernca druk nr 471. 

Giosowanie: za - 17, pneciw - 0, wSt~yfnal0 sic - 0. (Nle g/osowall nleobecnl na sesjl: radny p. W.tyszklewln, 
radny p. T. Kamluak, radna p.  A.Kamluak, radna p. €. i Iedi)  

Uchwata zostata podjqta I otrzymala nr LVIII/452/2018. (Zal. nr 23) 

19. Podjecie uchwaty w sprawie przyjecia ,,Lokainego programu wspierania edukacjl dzieci 
i mlodziety romskiej zamieszkatej na terenle Gminy Miejskiej Kkodzko", druk nr 470. 
(Zat. nr 24) 
Projekt uchwaty zostal przedtotony radnyrn. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz iabski poinforrnowal, i e  projekt uchwaty byt opiniowany przez 
Kornisjg Edukacji i Kultury. Przewodniuqcy poprosll o przedstawienie opinii Kornisjl. 

Przewodniuqcy Kornisjl Edukacji i Kultury Pan Damian Siak poinforrnowal o pozytywnej opinli 
Kornisji do projektu uchwaly na druku nr 470. 

2-ca Burmistrza Mlasta Pan Wieslaw Tracz poprosil o wprowadzenie autopoprawki - o charakterze 
formalnym - do projektu uchwaly na druku nr 470. W miejsce zapisu: ,Rada Miasta Ktodzka" powlnlen 
lstniek zapis: ,,Rada Miejska w Klodzku". 

Uwag i zapytah do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnlczqcy Rady Pan Tomasz tabski poddal pod gtosowanie przyjecie zgtoszonej autopoprawki 
do projekt uchwaly na druku nr 470. 
Glosowanie: za - 17, przeclw - 0, wstrzymaio sic - 0. (Nle g/osowall nleobecnl na sesjl: radny p. W.t~szklewla,  
radny p. T.Kamluak, radna p. A. Kamlaak, radna p. €.$ledi) 

Autopoprawka zostala przyjqta. 

Przewodni~qcy Rady Pan Tomasz ia,bski poddal pod gbsowanie podjecie uchwaly w sprawie 
przyjecia ,,Lokalnego prograrnu wspierania edukacji dzieci I rntodzieiy rornskiej zamieszkalej na 
terenie Grniny Mlejskiej Klodzko", druk nr 470 wraz z przyjetq autopoprawkq. 

Glosowanie: za - 17, przeciw - 0, ~stt7ymal0 sic - 0. (We glosowall nleobecnl na sesjl: radny p. W.tyszklewlu, 
radny p. T.Kamlaak, radna p. A. Kamlaak, radna p. ~ . i l e d i )  

Uchwala zostah pod j~ ta  I otrzymaka nr LVIII/453/2018. (Zal. nr 25) 

20. Podj~cie uchwaty w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wyplacania stypendibw 
motywacyjnych dia uczni6w romsklch w ramach wieloletniego Programu na rzecz 
spokcznoSci romskiej w Polsce, druk nr 468. (Zal. nr 26) 
Projekt uchwaly zostat przedloiony radnym. 



2-ca Burmistrza Mlasta Pan Wleslaw Tracz poprosil o wprowadzenie autopoprawki - o charakterze 
formalnym - do projektu uchwaly na druku nr 470. W miejsce zapisu: ,,Rada Gminy Kkdzko" powinien 
lstnlet zapis: ,,Rada Miejska w Ktodzku".. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz f absk i  poinformowal, t e  projekt uchwaty byl opiniowany przez 
Komlsjg Budietu, Finansow i Polityki Gospodarczej oraz Komisje Edukacji i Kultury. Przewodniczqcy 
poprosil o przedstawlenie opinii Komisji. 

Przewodniaqca Komisjl Budietu, Finans6w i Polityki Gospodarczej Pani Aneta L o s l a w l a  
polnformowala o pozytywnej opinii Komisji do projektu uchwaly na druku nr 468 
Pnewodniczqcy Komlsji Edukacji i Kultury Pan Damian Slak poinformowal o pozytywnej opinii 
Komisji do projektu uchwaly na druku nr 468. 

Glos zabral radny Pan b c h  Surbwka: Szanowni Pahstwo, w p&ni popieram potrzebe mobilizowania 
niektbrych grup spokanych, aby zaczgli chodzit do szkoty tak jak to jest ujqte w uzasadnieniu 
uchwaly. Natomlast wydaje mi sie, i e  tak jak w tej pierwszej czpSci mbwiqcej o Programie jest to  do 
przyjecia, tak tutaj mnle osobiScie brakuje wiecej ograniczefi, kt6re by zmniejszyly rnoiliwo6t 
dostepu do tego stypendium w przypadku przyjscia tylko raz do szkoly. Panie Burmistrzu, wyratnle 
w paragrafie trzecim w podpunkcie jeden, dwa, brakuje mi trzeciego m6wiqcego cog o frekwencji, 
aby ten mlody czlowlek nie przyszedl do szkoly raz w semestrze i j u i  dostal stypendium 368 zl. Nle 
chcg tutaj za duto mbwit, bo nie chcg, aby znowu sie okazalo, t e  jestem przeciwko mniejszoSci 
romskiej w Ktodzku, ale sq jeszcze inne grupy narodowoSciowe. A sums 380 z+ za to, i e  sip byto raz 
w szkole i sig dostak trbjkg? Mnie sie wydaje, i e  pnez takle obniianie wymog6w zamlast 
mobilizowat, to  robimy sobie dodatkowq patologle. Moim zdaniem, to jest za niskl poziom. 
PowinnlSmy go troszeake podniest i jestem zdecydowanie za tym, ieby jednak uwzglednit t q  
frekwencje. 

Odpowiedzl udzlelil 2-ca Burmistrza Miasta Pan W l e s h w  T r a a :  Podobne uwagi zglaszala 
Mbdzieiowa Rada Mlejska. DyskutowaliSmy na Komisji. Ttumaczylem t e i  jaki charakter ma ta 
uchwata. Ona nie jest uchwatq, ktbra w tej chwili jest uchwalana po raz pierwszy. Podstawowym 
czynnikiem jaki spelniat ma ta uchwala, to przede wszystkim motywacja dla spotecznoSci romskiej 
do systernatyanego uczeszuania do szkoty, bo r6inie z tym w przesztoSci bywalo. Oczywiicie tego 
typu program flnansowany jest ze Srodk6w zewnptrznych. Przy przyjeciu wyiszych norm, jeieli 
chodzi np. o uzyskiwanq Sredniq mogllbyimy uzyskiwat zupetnie odwrotny efekt do tego 
zamierzonego, a wiec ogranlczyllbyimy znaaqco liczbe osbb, ktbre otrzymujq to stypendium, ale 
przestalibySmy motywowat pozosta+ych. Chcialbym Pana zapewnit, t e  oczywiscie w szkole nikt nie 
daje ocen za darrno. W zwlqzku tym, ieby oslqgnqt takqa nie innqirednia kt6rq wyznacza uchwata, 
to pnede wszystkim do tej szkoly trzeba chodzit i nabywat wiedzy. Ponadto sqprzepisy szczeg6lowe 
dotyczqce frekwencji, kiedy od pewnej iloSc1 nieobecnoSci uzaleiniona jest klasyfikacja ucznia. 
W zwiqzku z tym, jeteli uue l i  nie chodzi do tej szkoly - i zapewniam Pana, t e  to nie jest tak, t e  
wystarczy przyj6t raz w semestrze, tylko ta frekwencja musi by t  ponad 50% i dopiero wtedy istnleje 
podstawa dia nauuyclela i dla rady pedagogicznej, jeieli chodzi o moi l iwoS~ klasyfikacji ucznia. 
Uspakajam - nie ma i nie bedzie takich przypadkbw, i e  kt06 nlechodzqcy do szk* moie uzyskiwat 
to stypendium. Komlsja przyznajqc te stypendla zwraca uwagp na frekwencje danego ucznia, bo 
przypominam, i e  te stypendia te t  nie sq dawane z automatu, tylko zbiera sic komisja, kt6ra ocenla 
a y  danemu uczniowl, to stypendium sic naleiy u y  nie, czy nastepujq postepy w nauce i a y  ta 
Srednia wzrasta. Charakter uchwaty ma miet gt6wnie znaczenle motywujqce dla uunia, ale tet  dla 
rodziny, bo czesto w tych rodzlnach jestewiecej dzieci i taki sukces dla jednego dziecka momentalnie 
motywuje t a k e  nastepne dzieci w tej rodzinle, a takiego efekty nie moiemy nie doceniat. Katda 
tego typu uchwala ma charakter dyskusyjny. Staramy sie pomagat temu Srodowisku. Wiele 
czynnoSc1, ktbre wykonujemy w stosunku do tego Srodowiska moie budzlt dyskusje, bo przeclei 
podobne dyskusje mote budzilo to, i e  przeznacza sie specjalne Srodkl na remonty mieszkah 
romskich. Mamy to Brodowisko motywowat. To nie jest uchwala I dzlatalnie obliczone na jeden rok, 
tylko na wiele lat. My cieszymy sig z katdego pozytywnego efektu tych dzialah i zawsze beda 
powtarzat, i e  danle szansy - chotby jednej osobie - na to aby slg wyksztakila, aby osiqgneta dobry 
zaw6d I aby osiqgala pbfniej w tyciu sukcesy, kt6re mogq bye wzorem dla innych powlnny stanowit 
dia nas priorytet I warto to robit. 



Radny Pan Lech Sur6wka: Panie Burmistrzu, rozumiern to. Chciatern zaznaczyt tyiko jednq rzea, 
ze gdyby ten element frekwencji byt w tej uchwaie, to bylby sygnal nie dia nauczycieii i dia szkoty 
tylko dla rodzic6w, i e  jak nie bedzie posylal dziecka do szkoty, to on nie dostanie tych pieniedzy 
i oni na pewno by to zrozurnieii, stqd moja uwaga. 

Ad vocem Z-ca Burrnistrza Miasta Pan Wieslaw Tracz: Prosze Pahstwa, takie zapisy w tej uchwale 
sq, ale jeszcze raz podkrelle, t e  nie wszystko w uchwale mote sig znaleit. Powtarzanie zasad, 
zapis6w ustawowych, kt6re obowiqzujq w systernie olwiatowym, u y l i  w szkolach, mija sie z celem, 
bo pewne zasady i reguty dotyczqce zresztq wszystkich w szkole obowiqzujq i wszyscy muszq je 
spetniat, takie ci uczniowie. 

Glos zabrat radny Pan Adam Kwas: Mam przyjernnoit uczyt w szkole, gdzie jest kilkudziesieciu 
Rornbw. Jest to spdeano i t  w Klodzku nie d o i t  juz liczna jak to rnialo miejsce pned laty. Mam t e i  
SwiadornoW, i e  sq rbtne forrny motywowania. Niekoniecznie przyrnus szkolny zdaje egzarnin. 
Musimy parnietak, l e  zdecydowana czeft z tych ludzi, ich rodzicbw rnleszka na Parkbwce i j u t  za 
sarno rnieszkanie w tamtyrn rniejscu powinno sie ufundowat nagrody i stypendia, bo tam te budynki 
rniaty byt  przed pletdziesigciu laty zburzone, a sq to  de fado szatasy. lest  to  u nas problem 
spoleczny, poniewat od roku kieruje zeipolern Szk6l Specjalnych w Kbdzku i tam tej rntodzieiy jest 
jak rnbwitam kiikadziesiqt os6b. Wir6d nich sq bardzo zdoini ludzie, ale faktycznie nauka koricry sie 
z ukohueniern pelnoletnofci, bo wtedy zwtaszcza mgzczyinl muszq zarobit i usarnodzielnit sip. Marn 
nadzieje, t e  bedziemy rnieli okazje rbwniet pochylit sig nad warunkami nauki, poniewaz obok mojej 
szkoty jest bardzo duty budynek po bytym I1 Gimnazjum, a moja szkota ppka w szwach 
i rnusirny poprosit rniasto o ewentualne znaczqce utyczenie, bo w a e i c l  jest j u i  on zajmowany przez 
Ofrodek Pornocy Spdeanej i Nadz6r Budowlany. Pani Dyrektor byla uprzejma utyczyt nam trzy 
pornieszczenia, poniewat w tej chwili j u t  prawie od roku prowadzimy tam wspomaganie rozwoju 
dziecka. Probiernem naszym, rodzic6w i mtodziezy jest odpowledni, godny obiekt do nauki 
i ewentualnie zajet pozalekcyjnych, bo wyobraicie sobie pok6j z kuchniq na ~arkbwce i niekiedy 
kilkuosobowq rodzine. Opr6a tego - nie wiern czy ktof z Pahstwa tam b y t  bo kaidy ornija to miejsce 
szerokirn tukiem - chyba stat n i s  na jaki l  gest i konkretne dzialania.dia tych l;dzi, boniewai sq 
spdecznoSciq naszego rnlasta. Wielu z nich wraca z zagranicy i ma zarniar w Klodzku zamieszkiwat 
i narn nadzieje, t e  niebawem bgdzie to motiiwe w godnych warunkach. W ten spos6b chclalbyrn 
zwr6ciC uwage na ir6dlo problernu i konsekwencje, i e  od lat nie stat nas na jakief godne i konkretne 
zabezpleuenie potrzeb rnleszkaniowych nawet mleszka~c~w, ktbrzy tutaj nie majq wielkich 
moiliwofci flnansowych. Dziekuje koledze radnernu, ze zechcial wglebit sie w temat i polecarn sie na 

Gbs zabrat radny Pan Damian Slak: Chcialem zwrocit uwage, i e  to stypendium zapisane w uchwale 
to jest limit rnaksyrnalny, a rnniej wiecej frednia jest: 120 6-170 zl. 

Glos zabral radny Pan Jacek Baneekl:.Tyie pigknych slow padlo, to ja chcialbyrn zapytat o jakief 
Inforrnacje, bo skoro ta akcja afirmatywna - bo tak rnotna jq nazwaC - trwa j u i  tyle lat, to a y  rnarny 
jakieg twarde dane, czy ona przynosi skutki a y  nie, u y  wzrasta l iaba uczestnikbw czy maleje, czy 
tylko wydajerny kasp, teby sobie pogadat jacy jestefmy dobrzy? 

Odpowiedzi udzielil Z-ca Burrnistrza Miasta Pan Wlestaw Tracz: Trudno jednoznaunie 
odpowiedziet na to pytanie, dlatego i e  wkraczamy na takq bardzo grzqskq powierzchnip. Przede 
wszystklm tak jak powiedzialem tutaj efekty sq trudno mierzalne. Z naszych obserwacji wynika, Ze 
notuje sip stab i systematyczny postgp. Spotecznoit rornska w coraz wiekszym stopniu interesuje 
sie osiqganiem wyksztatcenla i coraz wipcej marny wirbd tej rnlodzie?y osbb uzdolnionych, ktbryrn 
stararny sit: pornagat w wigkszyrn stopniu, bo za katdyrn razern, kaidy z tych przypadk6w 
analizujerny indywidualnie. Oczywifcie rbinie to wygiqda w r6tnych rocznikach i w kaidyrn roku to 
mote wyglqdat w ten spos6b, ze mote bye rok slabszy, moie by t  rok lepszy. Natomlast ogblna 
zasada jest taka, t e  ci uczniowie sprawiajq coraz rnniej problem6w wychowawaych. Kiedyl te 
problerny byty nagrninne i one skupiaty sie na tym, i e  te dzieci nie chodzity do szkdy, u y l i  byla 
kwestia przyrnuszania do spelniania obowiqzku szkoinego. Jeieli nawet te dzieci chodzily do szkdy, 
to byto wlele problern6w wychowawaych j u t  w sarnych oblektach szkolnych, w kontaktach ze 
spolecznolclq szkolnq. Ostatnle iata pokazaty, i e  te problerny zanikajq i nie chce uiywaC tego gowa, 
bo moie ono sip f le kojarzyt, i e  ta spokano5t sie asymlluje, poniewai nie o to w tyrn programie 



chodzi - ta spoleanoft jak najbardziej powinna zachowywak swojq odrgbnoft - natorniast te 
dziatania, kt6re sq prowadzone rnajq uzrnystowit tej spokunofci znaczenie edukacji w tyciu 
atowieka. Jeili siegngliby5my 30 iat wsteu, to ugsto wSr6d tego irodowiska spotykalo sip takie 
postawy, t e  szkola jest uy rn f  zh/rn, czego naleiy unikat i do szkoty w ogole nie naiety dziecka 
posytat. To byty postawy skrajne, ale jednak one byty. Ja sarn t e t  uczytern w klasach, gdzie 
spolecznoif rornska uczgszczala i naprawdg probiernern bylo to, aby narnbwit rodzic6w do tego, teby 
wysylak dziecko do szkoty. Myirny ju t  osiqgngii ogrornny postgp. Uzaletniarny jednak stypendiurn 
od frekwencji, a wigc te dzieci do szkoty chodzq. Czy osiqgnglifrny poziom idealny? - Nie. Poziorn 
idealny osiqgngiibyirny, gdybyrn tutaj m6gl sie pochwaiit, t e  frednio na 20% tych dzieci osiqga 
iredniq 5,O i sq wzorern dla innych uczniow. Ouywiicie tak nie jest, ale wir6d innych spotecznofci 
t e t  tak nie jest. Inni uczniowie t e i  osiqgajq niekiedy niskie frednie. Tak jak powiedzlakrn, cieszyrny 
sig z katdej sytuacji, z kazdego przypadku, w kt6ryrn te dzieci nie tyiko chodzq do szkoty i osiqgajq 
sukcesy na polu edukacyjnym, ale chcq tez czegoi wigcej. Jeteii ja kontaktujg sig z tq spolecznoiciq 
i widzg, i e  coraz wiecej jest osbb fwiadomych i chcqcych normainie pracowat i stanowit wz6r dla 
innych, to nie ma powodu tutaj z pewnych dzialari rezygnowat. Jeieli ouekujerny konkretnych iiczb, 
to te iiczby trudno podawaC dlatego, t e  tak naprawdg efekt takiego dzialania w stosunku do obecnego 
dwunastoiatka bgdziemy obserwowaC 20 lat, ale to nie znaczy, ze mamy z tego dziatania dzisiaj 
rezygnowat. Ouywiicie katdy rnoze rniet na ten ternat swoje zdanie, natorniast naszym zdaniem 
ten program przynosi dobre rezuitaty. One sq bardzo wolne i przychodzq w bardzo rnozoinym ternpie, 
ale jednak oceniamy reaiizacjg tego prograrnu pozytywnie. 

Glos zabral radny Pan Stanistaw Ferenc: Panie Przewodniczqcy, Szanowna Rado, Panie Burrnistrzu, 
Szanowni Mieszkaricy Ktodzka. Znarn problem od lat. Na poaptku tat pipkdziesiqtych, kiedy ich 
osadzono we Wroclawiu kola bunkra na Legnickiej. Po pewnyrn uasie zabrano im konie, nastgpnie 
przesiedlono ich na Ostatni Grosz tam gdzie dzisiaj sq wielkie osiedla, a wdwczas obok byto wieikie 
lotnisko wojskowo-cywilne. KtoregoS pigknego dnia, kiedy pracowatem jeszcze w pogotowiu jako 
ratownik, gdy nastqpib zmiana ery, bo przyszty rzqdy lat siedemdziesiqtych ,,iata wszeikiej 
pornyflno4ci i gigantornanii", otoczono ich kordonern rniiicji obywateiskiej i z tych rnieszkari, a rnieli 
pigkne wozy - nie wiern czy byli obciqzeniern dla spoteczehstwa polskiego u y  nie, bo rniejscowe 
spoteczeristwo nie narzekalo - wysiediono ich, a ich wszystkie rnieszkania spalono. Wiern, i e  
nastqplw zrniany, marny innq Polska ale jesteirny sukcesorami tego co przyjglifrny po 
poprzednikach, czy to sip kornuf podoba czy nie. Tak jak to Pan Burrnistrz podni6st, trzeba powoli 
i spokojnie u e k a t  na katde dziecko, ktoremu urnoziiwimy wyjgcie na wyiszy pulap i to nie bgdq 
wyrzucone pieniqdze. Pan Surbwka ma wieie racji, bo to dyscypiinuje, ale teby odpowiedziet, to 
trzeba spokojnie pouekat. M6wig o tej grupie spoleunej, poniewat obok niej sig wychowalern, obok 
takich wieiu rodzin iylern. 

0 godz.15:OO - sale opudda radna p. Zdzlstawa Gbrska. 

Radny Pan Jacek Banecki: Ja wszystko rozurniern. Elfy, krasnoludy i wszystkie inne nacje wyplyngty 
za rnorze, ale ja pytalem tyiko, a y  sq dane? Nic wigcej. Czy sq takie dane, czy ich nie ma? 

2-ca Burmistrza Miasta Pan WiesCaw Tracz: Proszg Pahstwa, takich konkretnych danych nie ma 
dlatego, t e  tak jak powiedzialern one sq odlozone w aasie i cale dzialanie skierowane jest w tyrn 
kierunku, aby dawat tyrn iudziom szansg w przyszkfci. W sytuacji, w kt6rej zadajerny sobie pytanie 
na temat konkretnych danych, ta ja zadajg takie pytanie: A jakie te dane miatyby byt? Bo co jest 
w tyrn przypadku osiqgnigciem sukcesu? Czy osiqgnigcie studi6w wytszych, u y  rnoze zdobycie 
wyksztakenla zawodowego? W takirn przypadku uzyskanie kaidego wyksztakenia, kt6re pozwaia 
danq osobg usarnodzielnit i uniezaletnid np. od pornocy spoteunej, jest dzialaniern z sukcesern. 
W zwiqzku z tym, nawet je i l i  Paristwo obserwujecie ullce, to rnyilg, ze ten postgp widat golym okiem. 
Ja przypornng czas sprzed 25 lat, chokby prawdziwy obraz ktodzkiego rynku, gdzie ja sobie doskonale 
przyporninarn, ze on byt pelen iebrzqcych rornskich dzieci. Ja pytam, a y  dzisiaj te dzieci sq? Bo ja 
ich nie widzg. To sq miedzy innyrni te dane. 

Radny Pan Jacek Banecki: Panie Przewodniaqcy, ja bardzo przepraszam, bo dyskutujemy jak 
humanista z lntynierem i nie dogadany sig tutaj. Pigkne hasta i ja sig z tym wszystkirn zgadzam. Pan 
m6wi, ze nie ma dzieci na rynku, no nie ma. A jak zrnaiala populacja? laka byla populacja 25 lat 
temu, a jaka jest teraz? GdybySrny rnieli liczbe chodzqcych-procentqwq do wieikoici populacji, to 



wiedzielibyirny, czy utrzyrnujerny stan, podnosimy, pogarszamy, cokolwiek. Nie chodzi mi o jakiei 
wyniki na studiach i opowiadanie, i e  kt05 tam kiedyf skohczy fiiharmodig, tyiko o takie proste rzeczy, 
ale bardzo proszg Panie Przewodniczqcy, ja rezygnujg z tego pytania. 

Gtos w dyskusji zabrat V-ce Przewodniczacy Rady Pan Ryszard Wbjcik: Panie Przewodniuqcy, 
Wysoka Rado. Wydaje mi sig, t e  tutaj zabrakk jednego stowa - chodzi o rnonitorowanie. Dajerny 
pieniqdze na mieszkania, na r6ine forrny doksztatcania i chodzi o to u y  my to monitorujerny? 
Monitorowat - jak to wyglqda np, w ciqgu roku. Slowo monitoring kojarzy nam sig z zupelnie innq 
rzeuq, ale to jest takte analiza faktbw, ktdre ma jq miejsce i wyciqganie z tego wniosk6w. 

Wigcej gtos6w nie stwierdzono. 

Przewodniuqcy Rady Pan Tomasz Zabski poddat pod gtosowanie zgtoszone autopoprawki do 
projektu uchwaly na druku nr 468. 

Glosowanie: Z a  - 16, ptzeciw - 0, WStfZpt77al0 s i e  - 0. (Nle glosowall nleobecni na sesjl: radny p. W.&yuklewlu, 
radny p. T.Kamluak, radna p. A.Kamlmk, radna p. ~ . i l e d f  oraz radna p. Z.Gdrska nleobecna na sall) 
Autopoprawka zostala przyjpta. 

Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz Zabski poddat pod glosowanie podjecie uchwaty w sprawie 
ustalenia zasad przyznawania i wyplacania stypendi6w rnotywacyjnych dla uczni6w romskich 
w rarnach wieloletniego Programu na rzecz spotecznofci romskiej w Polsce, druk nr 468 wraz 
z przyjgtq autopoprawka. 

Closowanie: za - 16, przeciw - 0, w s t r z y m a l o  sic - 0. (Nle g/osowa// nleobecnl na sesjl: radny p. W.&yuklewlu, 
radny p. T.KamIuak, radna p. A.Kamluak, radna p. ~ . g l e d i  oraz radna p. Z.Gdrska nleobpcna na sail) 

Uchwah zostala podjpta i otrzymala nr LVIII/454/2018. (Zal. nr 27) 

21. Podjpcie uchwaly w sprawie rozpatrzenia skargl na Burmistrza Miasta Klodzka, druk 
nr 469. (Zal. nr 28) 
Projekt uchwaty zostat przedtotony przez Komisjg Rewizyjnq, po rozpatrzeniu skargi. 

Uwag i zapytah do projektu nie stwierdzono. 

P~ewodniczqcy Rady Pan Tomasz Zabski poddat pod gksowanie podjecie uchwaty w sprawie 
rozpatrzenia skargi na Burmistrza Miasta Kbdzka, druk nr 469. 

Glosowanie: za - 15, p ~ e d w  - 0, wstrzymalo sig - 1. (N/e g/osowa/l nleobecnl na sesji: radny p. W.&yszklewlu, 
radny p. T.Kamlaak, radna p. A.Kamluak, radna p. ~ .g ledf  oraz radna p. Z. Gdrska nleobecna na sall) 

UchwaCa zostala podjqta i otrzymald nr LVII1/455/2018. (Zat nr 29) 

22. Interpelacje I zapytania radnych. 
W okresie migdzy sesjarni nie wptyngly pisemne interpelacje. 

Gtos zabrat radny Pan iech Surbwka: Szanowni Paristwo. Cztery lata temu uzyskatern 71 glosbw 
w obwodzie wyborczym nr 9 z uego  40 gtos6w byto za tyrn, iebym doprowadzil do korica zrniang 
planu zagospodarowania przestrzennego tego terenu i ieby niektbrzy ludzie, kt6rry prowadzq tam 
dziatalnoft rnogll sig rozwijak. Boje sig, i e  nie dalern rady, bo cztery lata mi sig koriczq i stqd rnoje 
pytanie: Panie Burrnlstrzu, czy jest jakas szansa, i e  ten plan zagospodarowania przestrzennego 
rejonu Wiosenna, Objazdowa, zostanie sfinalizowany w naszej kadencji, czy raczej nie? 

Odpowiedzi udzielil Burrnistrz Miasta Pan Michal Piszko: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado. 
Niestety nie, poniewai w tej  kadencji chcerny w pierwszej kolejnofci uchwalid Studiurn i rnyslg, i e  
Rada przyszlej kadencji, w pierwszym kwartale 2019 roku zrobi to. 

Wigcej zapytah nie stwierdzono. 

23. Wnioski I otkwiadczenia radnych. 

Gtos zabrat radny Pan Stanislaw Ferenc: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado, Panie Burrnistrzu, 
Szanowni Mieszkaricy Klodzka. Chcialem wyrazid swojq opinie, a zarazern takie pozytywne podejicie 



do tego co dzisiaj nas tutaj spotkato. Mamy drugq sesje, M6ra jest filrnowana. W ubiegtych 
kadencjach podnosilem, i e  dop6ki byly sesje przekazywane spoleaehstwu bardziej to  stutylo 
i rniastu i mieszkahcom, ktbrzy byli polnformowani, wiedzleli co sie dzieje. leszcze za rzqd6w 
Burmistrza Llpskiego lecialy sesje na iywo, kto chcial oglqdat, kto nie chcial to nie oglqdab Dzleki 
temu Rada i Mieszkahcy byli bardziej powiqzani. M6wi sie, f e  media to czwarta wtadza, ja zawsze 
m6wie, i e  pierwsza. Pietwsza wtadza dlatego, t e  jest to tqcznik migdzy mieszkaricarni, 
a samorzqdem. Motywuje to do lepszej, merytoryunej pracy. Mam nadzieje, i e  w przyszlej kadencji, 
nastepny wlodarz zwr6ci na to uwage i przywr6ci t q  tradycjp. 

Przewodnlczqcy Rady Pan Tomasz t absk i  poinformowai, i e  ustawa o samorzqdzie grninnyrn od 
przysztej kadencji stawia obligatoryjny wym6g rejestracjl i transmisji obrad sesji rad miejskich, 
powlatowych i wojew6dzkich. 

Gks zabral V-ca Przewodniczqcy Pan Zdz ishw Duda: Panie Przewodniczqcy, Panie Burmistrzu, 
Wysoka Rado. Korzystajqc z okazji, t e  dzisiaj odchodzi na erneryturg Pani Elibieta Grzybek, z ktbrq 
od 1994 roku wsp6lpracowatern w komisji rnieszkaniowej, chciaibym na rece Pana Burmistrza 
podziekowat za te 24 iata wsp6lpracy. Pani Elu dziekuje bardzo za te 24 lata wspblpracy. 

Wipcej wnioskow i oiwiadczeh nie stwierdzono. 

24. Sprawy r6tne. 
Gtos zabrat V-ce Przewodniczqcy Pan Ryszard W6jclk: Panie Przewodniczqcy, Wysoka Rado. 
Jut kiedyf postulowatem w sprawie stworzenia rnechanizmu, ktbry bgdzie chronit nasze drogi przed 
takirn eksploatowanie jak to jest w tej chwili. Nasze drogi, kt6re rniejscami byly remontowane 
w spos6b kapitalny, teraz wyglqdajq jak puzzle. Diaczego tak sig dzieje? To jest nasza wina i nie ma 
co tego ukrywat. lesteimy tak liberalni w stosunku do firm, ktbre chcq cog wykonat, i e  to wota 
o pornstg do nleba. Dzisiaj kazda firma na zawolanie rozkopuje drogi, to jest jeszue mate piwo, ale 
to w jaki sposbb p6Sniej sq zasypywane te wykopy, to efekt tego jest widoczny po trzech, czterech 
latach. Natychmlast sq dziury, to wszystko sie zapada. Mam taki apel, wzorern innych miast, mote 
przygotujemy takq uchwatg - jak ma wyglqdat udostepnianie drogl w sytuacjach awaryjnych, bo 
zaznaczam, t e  nie katdy na zawotanie mote sobie rozkopywat drogl. Niech robi to metodq 
bezwykopowq, bo sq t e i  takie metody. Gdybyirny takq uchwate podjgll, wowczas podczas touqcych 
sig postepowah przetargowych od razu projektant wstawia odpowiedniq technologi~ do 
dokumentacji. Marny zroblonq Kruczkowskiego - ja tylko czekam - kiedy tam co i  nastapi i ta 
nawierzchnia zostanie zrujnowana, bo to wuefniej czy p6iniej nastqpi, poniewaz w trakcie remontu 
nie ma dokladnej anallzy co trzeba zrobit. Innq rzeczq jest, aby udostepniat drogi w taki spos6b 
i pilnowae potem tego, bo norrny sq bardzo rygorystyczne. Na calym iwiecie rozkopuje slg drogi, ale 
zasypywanie tych wykopbw odbywa sig w taki sposbb, Fe po dwudziestu iatach jest tylko i iad na 
jezdnl. A u nas jest zapadiisko. Prosze Pahstwa, bo na czym generainie sic oszczpdza - na robotach 
ziemnych. le ie l l  nie stworzyrny mechanizmu, l e  bgdzie rnonitorowana zasypka zgodnie z normaml, 
odpowiednie zageszczanie albo wyrnlana gruntu, to nie poradzirny sobie z tyrn. Wiern z hlstorii, jak 
remontowalifmy ul. Slqskq I ul. Slenkiewicza. Do wszystkich gestor6w zwrbciliimy sic o to, ze jest 
rok czasu na to, ieby wymienik sieci. Gazownia w tamtym czasie przechodzila na gaz zlemny 
zazotowany, on jest suchy, zaczgk sip wszystko rozszczelnlat. Zaczely sic awarle, trzeba byio 
udostgpniat i zaczeto sia rujnowanie. Ale w tej chwili wszystkie takie sprawy, ktbre rnoglyby budzit 
taki przymus, ze trzeba dat  zgode raczej sic skohuyly. Dzisiaj katdy gestor jak cof robi, to  planuje 
to wueiniej, nle ma rob6t awaryjnych, a wigc nlech planuje w sposhb, aby nie wchodzik z pracami 
po naszym wykonaniu nawierzchni, a p ~ e d  naszym wykonanlem. Ludzie je td tq  po mieicie, jest parg 
dr6g wykonanych, a gdzieS na ubouu drogl wyglqdajq jak puzzle. Panie Burmistrz, mote udaloby 
sig takq uchwate stworzy6, po to teby byta dia wszystkich urzgdnikbw przy sporzqdzaniu warunk6w 
technicznych do dokumentacji przetargowej. 

Gtos zabral Z-ca Burmistrza Miasta Pan Wledaw Tracz: Prosze Pahstwa, w ostatnich czterech 
latach, w toku tej kadencjl, zwracaliimy szczeg6lnq uwage na to o czym Pan radny Wbjcik powiedzial. 
Byto prowadzonych wiele prac, w kt6rych rozkopywano naprawdg dute fragmenty mlasta, =ego 
p~yk iadern byla wyrniana instalacji gazowej w rejonie Rynku, w rejonie ul. Wojska Polskiego, 
ul. Armii Krajowej. Bardzo pilnowaiifrny tego jak te prace jakoSciowo sq prowadzone. W tej chwili 



katdy wykonawca, ktbry wystgpuje do nas o zajqcie pasa drogowego przedstawia dokurnentacjq 
projektowa, do ktbrej rnamy pelny wglqd i szzuegblowo jq anaiizujemy i zglaszamy swoje uwagi 
i negocjujemy z podrniotem, ktbry wystepuje o takie zajecie pasa drogowego o sposbb 
przeprowadzenia prac. Staraiiirny sic tak tego pilnowat, aby jakoiciowo odbywalo sie to bez 
uszczerbku na nawierzchni naszych drbg, a wrecz przeciwnie nawet j q  poprawiajqc. Specjalnie 
uiytem tutaj przykladu chociatby dosyt rozleglych robbt gazowych, bo przeciet przy okazji stan tych 
nawierzchni nie ulegt pogorszeniu, a w r g u  przeciwnie - ulegt polepszeniu, aego  przykladem jest 
stan nawierzchni ul. Czeskiej. Tam gdzie to jest rnoiliwe - bo ta sytuacja zrnienila sie w stosunku do 
sytuacji sprzeda 10 tat - faktyunie korzysta sie z technologii bezwykopowych, czyii technologii 
przecisku. Ta technoiogia coraz bardziej wypiera inne, dlatego i e  iaden zarzqdca drogi nie wyraia 
chetnie zgody na to, teby pb j i f  technikq przekopowq i urnieszczat tam urzqdzenia w pasie 
drogowyrn, tyiko tam gdzie rnotna, aby uiywat jednak technologii przecisku. I to jest na bieiqco 
prowadzone. Oczywiicie wszelkie zmiany w uchwaie dotyczqcej zajecia pasa drogowego sq motliwe 
i tutaj bgdzierny oczekiwat sugestii radnych, ale takte pewnie bedziemy proponowat swoje. Nie ma 
iadnych przeszkbd, ieby pewne zapisy tutaj dodatkowo w takq uchwalg wprowadzat. 

Ad vocern V-ce Przewodniaacy Pan Ryszard W6jclk: Dziekuje Panie Burrnistrzu. Nie myiialern j u i  
tutaj o naszej kadencji. Wiem, t e  to co zrobiliicie na ul. Czeskiej, to wiodqcy przyklad jak powlnno 
sie takie inwestycje zalatwiat. Pozwolg sobie na przekrojowe spojrzenie, a tym bardziej, i e  teraz 
takq powatnq inwestycjq bpdzie przeprowadzenie cieptociqgu - jeteli dojdzie do skutku - do 
jednostki wojskowej tzw. pulku. Prosze zwrbcit uwagg ile to bgdzie kilometrow. 

Glos zabrat radny Pan Zblgniew Nowak: Panie Przewodniuqcy, Wysoka Rado. Dziekuje Panu 
radnernu Dudzle za to, i e  organizuje takie zawody, za to  i e  zainteresowal nas tymi zawodarni i za 
to, i e  mobilizowal nas do ich sponsorowania. Mam nadziejg, i e  w przysztym roku takie same zawody 
zorganizuje na terenie naszego miasta, poniewai jest to bardzo fajna zabawa, duzo dzieci u u y  i to 
sq same pozytywy. Dziekuje Panie radny. 

Glos zabrala radna Pan1 Zdzlslawa Wofnlak-Krupska: Wracajqc jeszcze do drbg i rernontbw na 
drogach. Bylam teraz gwladkiem bardzo duiych przeksztatceh na drogach i to co mi sic aktualnie 
podoba to  jest to, t e  wiekszost tych prac jest jednak wykonywana kretern. Nawet ci, ktbrzy wykonujq 
te prace pilnujq, ieby jak najmniej uszkodzit nawierzchnig drogi. Dla mnie najwiekszyrn problemem 
jest to, t e  nie potraflq sie dogadat wykonawcy i przez ,,bsemkg" wpierw jest przeciskana elektryka, 
za dwa tygodnie przeciskana jest np. woda, a za trzy tygodnie bedzie przeciskany gaz. A przy okazji 
tych wszystkich przeclskbw rzeczywikcie sq uszkodzenia, bo na mapach naniesiona jest inaaej 
energetyka i kt06 nie dopatrzy i wjedzie w kabel eiektryczny. Najgorsze jest to, i e  nie potrafiq sig 
dogadat, aby ustalit taki system, aby przeprowadzony byl jeden duty przecisk, gdzie mogloby sig to 
wszystko zmiekcik. Natorniast wykonawcy pilnujq ju t  robbt na drogach i starajq sie to zrobit bardzo 
dobrze, przynajrnniej byto tak na moim terenie. A jeieli jui, to tak jak Pan Burrnistrz powiedzial, 
nawet korzystarny na tym, bo marny notvq nawierzchnie. 

V-ce Przewodniczqcy Rady Pan Zdzislaw Duda: Panie Burmistrzu, Wysoka Rado, Panie Radny 
Nowak, u y  uda mi sic u y  nie uda dostat do Rady - to obiecuje, i e  zawody bgdq. Panie Burmistrzu, 
ta slynna nasza fontanna w Parku Stratackirn - wiern, ze tam q problemy techniune i dzisiaj ona 
iwieci w jednym kolorze. Ludzie pytajq mnie kiedy bgdzie Swiecila kolorowo? 

Odpowiedzi udzielit Z-ca Burrnistrza Pan WlesCaw Tracz: Proszg Pahstwa, trzeba bylo sig najpierw 
uporatz awariami drugiej fontanny pod Mostem Sw. lana. Te awarie zostaly okreklone, takte sposbb 
ich naprawy, tutaj to bgdzie zalatwione w pierwszej kolejnolci. Jeieli chodzi o budtet przyszloroczny, 
to trzeba przewidzieC pewne poprawki wprowadzone do konstrukcji tej'fontanny tak, aby nie bylo jut 
wipcej problernbw pod kqtern dotarcia do instaiacji. Marny zarniar przewidziek w budtecie kwote, 
ktbra pozwoli zaingerowaC w drobny rernont tej fontanny, tak aby ona przybrala forrne pierwotna 
dlatego i e  wychodzimy z zabtenia, ze jeieli cos zostak zaprojektowane i zrobione w iclkle 
okreklonym wyglqdzie, to musi dziabt tak jak bylo wueiniej  zaplanowane, ale bgdzie wymagab to  
troszke glebszej lngerencji w tq fontanng. Na bietqco takich pieniedzy nie udato sie wygospodarowaf, 
ale w przyszlym roku bgdzierny prowadzit dziajania, aby ten rernont doprowadzil tq fontanne pod 
kqtern wizualnym do stanu pierwotnego. 



Przewodnlczqcy Rady Pan Tomasz tabski poinformowal, t e  w paidzierniku planowana jest sesja 
tydzieh waeiniej, na dzieh 18 paidziernika. 

25. Zakohczenie sesji. 
Przewodniczqcy Rady Pan Tomasz tabski zamknql obrady m6wiqc: ,,Zamykam obrady LVIII  sesji 
Rady Miejskiej w Klodzku". 

Zakohaenie sesjl nastilpilo o godz. 15:25 


